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„Nagyonnagy szerencsém volt azzal, hogy 
a muzsika gyerekkorom óta része az éle
temnek, a szüleim ugyanis játszottak több 
hangszeren. Az édesapám kántortanító 
volt, így zongora, orgona, klarinét, hegedû 
mellett nôttem fel. Ô lett az elsô Kossuthdí
jas népmûvelô Magyarországon…

Mozart és citeraszó

A szülôi házban Bachot, Mozartot rendsze
resen hallgathattam élôben és a rádióban 
egyaránt. Az ajtón kilépve pedig énekes 
asszonyokkal, népviseletben táncoló fiata
lokkal, citerán, furulyán, hegedûn játszó 
zenészekkel találkoztam. Hiszen olyan fa
luban nôttem fel, ahol Bartók Béla az egyik 
elsô népdalgyûjtését végezte. Édesapám pá
lyázat útján lett Tura kántortanítója. Ha
mar otthonra lelve  megdöbbenve fedezte 
fel magának  az ott lévô, élô népzenei, nép
mû vészeti kincseket. Mérhetetlen energiát 
szentelt e páratlan kincs megismertetésé
nek, tudományos feldolgozásának. Így ter
mészetes volt az is, hogy gyerekkoromban 
akadémikusok, professzorok, kutatók vol
tak a vendégeink. De az élet egyetemét is 
kijártam, hiszen bölcs parasztemberekkel, 
kocsisokkal egy bakon ülve töltöttem a nya
rakat… Egyértelmû volt számomra, hogy 
olyan jel le gû hivatást válasszak, mint ami
lyen édesapámé. Azt is tudtam, nem kell 
mûvésszé válnom, a nélkül is sokat tudok 
azért tenni, hogy minél több emberhez jus
sanak el azok az elôadómûvészeti, zenei 
értékek, amelyek valós kincsek. Így aztán a 
pályám legelején a dorogi mûvelôdési köz
pontban többnyire bányászfúvós ze ne 
karok és ének karok között töltöttem az 
idô met… Igazán kiváló muzsikusokat, leg
fôképp nagyszerû embereket ismertem meg 
ezekben az években.

zenekari szövetség, MÁvos esztendôk

Késôbb, amikor a zenekari élet részesévé 
váltam, 1989 táján, éppen a rendszervál
tás idején, minden a feje tetejére állt. A kö
zépeurópai régióban meg kellett tanulni 
az új viszonyok között kormányozni a 
ránk bízott együttesek hajóját. Akkoriban a 
vidéki színházak, zenekarok sorsa is elég 
bizonytalanná vált. Az újonnan létrejött 
önkormányzatiság nem jelentette automa
tikusan azt, hogy biztosan a továbbiakban 
is támogatáshoz jutnak. Máig ható nagy si
ker, és hálásnak kell legyünk Dr. Gyimesi 
Lászlónak és Nemes Lászlónak, hogy akkor 
rögtön, a kilencvenes évek elején kitaposták 
a parlamenti képviselôkbôl, hogy olyan jog
szabályokat hozzanak, amely biztosítja 
ezeknek az együtteseknek a létbiztonságát. 
Akkoriban én a „MÁV Szimfonikusok Zene
kari Fônökségét” igyekeztem korszerûbb 

formába alakítani. Ebben az idôben kere
sett fel Gyimesi László és Popa Péter, hogy 
gondoljuk végig, a hazai szimfonikus zene
karoknak milyen közös problémáik van
nak, és ha ennek szükségét látjuk, akkor 
hozzunk is létre egy zenekari szövetséget, 
amely a kormányzatnak, önkormány za
toknak a szakszervezet partnere. Az igaz
gató kollégák nagy része úgy érezte akkori
ban, hogy nem igazán döntéshozó. Igazá
ból csak közvetít. Rá kellett jönnünk, hogy 
mi írjuk alá a szerzôdéseket,mi gyakorol
juk a munkáltatói jogokat, így mi va
gyunk a felelôs vezetôk. Ekkor megszületett 
a Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövetsé
ge. Utána nem sokkal, szinte a véletlen so
dorta elénk az európai véráramot. A 
PEARLE elsô konferenciáján, 1996ban az 
ÁHZ igazgatójaként, s a szövetség társelnö
keként felfedeztem magunknak Európát. 
Kiderült, hogy bizonyos problémák azono
sak, ahogy a megoldások is, és sok mindent 
megtettem, hogy az MSZZSZ minél elôbb  
teljes jogú tagja legyen ennek a szövetség
nek. Lefordítottam az alapszabályunkat, s 
az év végén Amszterdamban egyhangúan 
teljes jogú taggá fogadtak bennünket. Nagy 
öröm volt számomra, mert úgy éreztem, 
olyan áramkörbe kerültünk, ami valóban 
Európához kapcsol bennünket. 2000tôl 
pedig az a megtiszteltetés ért – s azóta is fo
lyamatosan –, hogy rendre beválasztottak 
a Végrehajtó Bizottságba, tavaly óta pedig 
társelnök vagyok. A PEARLE nagyon befo
lyásos szervezet, régóta aktívan vesz részt 
a szerzôi és elôadómû vé szi jogdíjakkal 
kapcsolatos szabályozásban,  a munkaidô
sza bályozásban. A munkahelyi ártalmak 
kezelésén kívül még rengeteg témával fog
lalkozunk. Igyekszünk az elô adómû
vészeti hivatás érdekeit megjeleníteni, amit 
más nem tenne szóvá Brüsszelben… Úgy 
gondolom, hogy nagyon fontos, hogy 1996 
óta az elôadómûvészeti intézményeink 
képviselete megjelenik ebben a fontos szer
vezetben. Sajnos itthonról csak a miénk, 
mert a színészek, táncosok többszöri bizta
tásom ellenére sem delegáltak senkit a 
PEARLEbe… 

törvény az elôadómûvészetrôl, 

mûvészekrôl

Nagy örömmel és büszkeséggel töltött el 
hogy részese lehettem a Gyimesi László 

Hat évtized a hazai zeneélet szolgálatában
Kovács géza keresi a stafétabot várományosokat 

hatvanadik születésnapját ünnepelte 

február végén Kovács géza. Az NFz 

fôigazgatójának az élete szorosan 

összefonódott a hazai zeneélettel. 

Már gyerekként muzsika vette körül, 

volt karigaz gató, koncertszervezô,  

s már több mint negyedszázada 

tevékenykedik zenekariénekkari 

igazgatóként. Alapítója, rendre 

újjáválasztott elnöke a Magyar 

szimfonikus zenekarok szövetségé

nek. A nemzetközi zenei életben is 

fontos posztokat töltött és tölt be, a 

jelenleg  a pEARLE társelnöke, az IspA 

igazgató tanácsának is tagja volt.  

A mûvészeti menedzser szakma egyik 

legran gosabb nemzetközi elismerésé

vel, a patrick hayesdíjjal is kitüntet

ték New yorkban, tavaly januárban. 

Így az eltelt hatvan évrôl is úgy 

beszélgettünk, hogy az életérôl 

kérdezve a zeneélet izgalmas esemé

nyeit idézte fel. 



alko tómunkája alapján született elôadó
mûvészeti törvény kialakításának, létreho
zásának. Amikor ezt az Országgyûlés elfo
gadta, akkor ennek híre ment a világban. 
Nagyon sok országból kérték el tôlem azóta 
a fordítását, azzal a szándékkal, hogy 
adaptálják.   
Az viszont kis keserûséggel töltött el, hogy a 
törvény  2010es módosításakor már keve
sebb lehetôsége volt a szövetségünknek a 
részvételre.  Sajnos ez meg is látszik a törvé
nyen… Már jeleztük, amikor a közelmúltban 
a minisztériumban tárgyaltunk – éppen  
közbenjártunk a szimfonikus zenekarok bé
rezése érdekében –, hogy ha újabb törvény
módosításra készülnek, nyomatékkal kér
jük, nélkülünk ne tegyék meg és felajánljuk 
minden segítségünket. Remélem, hogy ez al
kalommal a törvényhozás számít munkánk
ra, tapasztalatunkra, adatbázisunkra… 

sokasodó zenekarok, értéktelenedô bérek

Szintén örömteli  visszatekintve az elmúlt 
évtizedekre, hogy a rendszerváltás elôtt ti
zenkét hivatásos zenekara volt Magyaror
szágnak, most  tizennyolc. Ha hozzászá
moljuk a regionális szimfonikus zenekaro
kat, akkor még nagyobb ez a szám. Épp 
most értesültem arról, hogy Székesfehérvá
rott úgy döntött a testület, állandósítják az 
eddig alkalmanként összegyûlô zenekaru
kat. Ez viszont olyan folyamat, ami ellent
mond az európai tendenciáknak. Hollan
diában például az elmúlt évek során a felé
re csökkent az együttesek száma. A zene
hallgatási szokások markáns változása mi
att világszerte csökken a rádió együt te sek 
száma. Itthon a Rádió Zenei Együtteseinek 
helyzete szerencsére stabil, ha nem is any
nyira, mint harminc esztendôvel ez elôtt… 

A Filharmóniai Társaság Zenekarának is 
végre megnyugtató a helyzete, hogy az 
Operaház befogadta költségvetési tekintet
ben is. Azt kell, hogy mondjam, hogy a ba
jaink ellenére a folyamatok pozitívak. 
Ami végtelenül elkeserít és nem hagy nyu
godni, az az imént említett bérhelyzet…  A 
pedagóguséletpályamodell, ha döcögve is, 
de alakul, s ezért a muzsikusok közül na
gyon sokan úgy döntöttek, hogy a szeré
nyen fizetô zenekarok helyett vállalják a 
zenetanári munkát. Mindez elszívó hatást 
gyakorol a szimfonikus zenekarok jelentôs 
részénél. Ez riasztó jövôt vázol fel 
elôttünk… Az pedig nem lehet vita tárgya, 
hogy ezek az együttesek a magyar kultúra 
legfontosabb pillérei közé tartoznak. Telje
sen internacionális nyelvet beszélünk. 
Ahogy egy igazgató kollégám mondta egy
szer, mi sosem veszítünk meccset… 

Folytatás az NFznél, jövô és staféta… 

Ami fejtörést okoz így hatvanon túl, az az, 
hogy – úgy hallottam –, ilyenkor az ember 
energiái kissé már csökkennek. Lassan, 
óvatosan, de gondolkodni kellene az utód
lásról is. 
Az NFZnél duplán kerek évfordulót ülhetek, 
hiszen éppen húsz esztendeje kerültem az 
ÁHZhoz. Ami ott történt, az már részben 
zenetörténet. Mindenesetre egy Kocsis Zol
tán nevével fémjelzett világszínvonalú zene
kar, egy nagyszerû énekkar és egy pótolha
tatlan kottatár adja ki azt az intézményt, 
melyet vezetni van szerencsém. E posztért 
rendre, nyílt pályázat útján kell „megküzde
nem” Az idei esztendôben is akad tennivaló 
bôven. Az énekkarnál utolsó esztendejét töl
ti Antal Mátyás, aki huszonöt év alatt kiváló 
együttest épített a valamikori Állami Ének

karból. Megállapodásunk szerint európai 
módon, az elôd bevonásával választjuk ki 
az utódot. A másik ügy, amit évtizedek óta 
nem adok fel, bár eddig nem jártam siker
rel, hogy ne csak egy évre elôre, hanem hosz
szabb idôre kapjunk törvényes garanciát ál
lami támogatásunkra. Hogy hosszabb cik
lusra szülessenek megállapodások az összes 
magyar elôadómûvészeti intézménnyel, ha 
kell, törvénymódosítás révén.
Idén végre újraindul a Bartóksorozat is. 
Kocsis Zoltán már megfogalmazta az idei 
terveket, örömmel várjuk a felvételeket, re
méljük ugyanolyan siker és díjözön övezi 
majd ezeket az új lemezeket, mint koráb
ban. 
Ami a szövetséget illeti, kicsit zavartan nézek 
körül, mert minden szándék ellenére sem 
tûnik fel az a generáció, melynek át tud
nánk adni a stafétát… Persze tudom, hogy 
nincs mindenkinek naponta több óra sza
badideje, hogy angolul, németül, fran ciául 
ügyeket intézzen, szót értsen muzsikusok
kal, kollégákkal, politikai döntéshozókkal, 
és egyetlen fizetsége mindezért a  kollégák 
bizalma legyen…  De az én fele lôsségem is, 
hogy megtaláljuk ezeket az utódokat!

Családi hagyományok, szentbékkálla

Hat évtizednyi munka és siker nem lenne a 
családom nélkül. A gyerekeink is meg van
nak fertôzve a mûvészetekkel… Nagyobb 
lányom, Panni esztétaként végzett, ô ke
mény munkájából Angliában él, most ép
pen egy  angol nyelvtanári kurzusba kezd, 
Juli pedig a Képzômûvészeti Egyetem hall
gatója. Andrea, a feleségem pedig kommu
nikációs szakember, akivel nyaranta együtt 
szervezünk Szentbékkállán koncerteket. 
Így kerekedik az élet…” R. Zs. 

Negyedik éve már, hogy február 22én megrendezték a Komolyzenészek Futballkupáját 

a budai sportcentrum Futballaréna fedett pályáján.

Február 22-én 8 csapat mérte össze tudását, a korábban bejelentkezett Székelyföldi Filharmónia csapata technikai okok miatt le-

mondta a részvételt. A Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövetsége által biztosított vándorkupa a tavalyi gyôztes pécsi Pannon 

Fil harmonikus Zenekartól az idén a Központi Katonazenekarhoz került. A dobogó második fokán a korábbi kupa gyôztes a pé csiek 

álltak, míg a harmadik helyezést a Nemzeti Filharmonikusok csapata érte el. Nagyon kiegyenlített volt az egész játék – mondta 

Bodor János fô szervezô. Emiatt nem is szavaztak meg Gólkirály címet, mivel négy-öt játékos ugyanolyan teljesítményt nyújtott. 

Ugyanez jellemezte a csapatokat is, fej-fej mel-

letti küzdelem volt az egész meccs ideje alatt. 

Bodor János szervezô úgy tervezi, hogy a barát-

ságos futball mér kôzésre legközelebb május-jú-

niusban vagy szeptemberben hívja meg az 

együtteseket. 

Üdvözlettel:

 A Komolyzenészek Futball Kupájának 

szervezôi

A Központi Katonazenekarhoz került a vándorkupa
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